
Настоящая статья посвящена проблемам определения состава самоуправства и отграничения его 

смежных составов преступлений, административных правонарушений и гражданско-правовых 

деликтов.  Данный вопрос является актуальным в связи с возникающими в практике следственных 

органов и судов проблемами привлече-ния к ответственности за самоуправство. Автором 

предлагается внесение изменений в статью 330 Уголовного кодекса Российской Федерации. 

 

The present article is devoted to the problems of determining the composition of the arbitrariness of 

the delimi-tation and its related offences, administrative offences and civil torts. This issue is relevant in 

connection with arising in the practice of the investigating authorities and the courts to problems of 

accountability for arbitrariness. The author suggests amending article 330 of the Criminal code of the 

Russian Federation. 


